



POLSKI ŁAD

20 grudnia 2021 roku

ZMIANY – POLSKI ŁAD

Kolejność dowolna

1. sprzedaż samochodów – wykup z leasingu operacyjnego
2. Wysyłanie ksiąg – termin dostarczania dokumentów
3. Zwiększenie kwoty wolnej od podatku
4. Składka zdrowotna – 4,9%, 9% dochodu czy minimalnego wynagrodzenia (karta, SK, 1 osobowa SPZOO, osoby współpracujące) lub – 9% podstawy wymiaru - w zależności od przychodu (ryczałt). Czy składki są od każdego tytułu czy od dochodu? Składka zdrowotna nie będzie KUP. Różnica stanu remanentów bez wpływu na obliczenie składki?
5. Brak możliwości odliczenia składki zdrowotnej od podatku
6. Ulga dla klasy średniej (68.412-133.692, tj. 5701 – 11.141 brutto) – praca i DG na skali, inni - nie (wyższe KUP)

SKŁADKA ZDROWOTNA

inne

W przypadku podatników rozliczających się:

- ☐ 19% podatkiem liniowym → 4,9 % liczone od dochodu Składka nie będzie jednak mogła być niższa niż 9% najniższego wynagrodzenia (270 zł).
- ☐ Z zastosowaniem skali podatkowej → 9% liczone od dochodu / 9% bez możliwości odliczenia jej części od podatku.
- ☐ Ryczałtem od przychodów ewidencjonowanych (bez prawa do odliczenia!)
- ☐ Przychody do 60 tys. zł – 60% przeciętnego wynagrodzenia (ok. 307 zł)
- ☐ Przychody do 300 tys. zł – 100 % przeciętnego wynagrodzenia (ok. 511 zł)*
- ☐ Przychody powyżej 300 tys. zł – 180% przeciętnego wynagrodzenia (ok. 920 zł)
- ☐ Oskładkowanie członków zarządu/menadżerów z tytułu powołania – 9% liczone od dochodu / 9% bez możliwości odliczenia jej części od podatku.
- ☐ Oskładkowanie osób współpracujących, wspólników spółek komandytowych i jednoosobowych SPZOŃ – 9 % przeciętnego wynagrodzenia (ok. 511 zł)*

SKŁADKA ZDROWOTNA

Inne

- Polski Ład wprowadza jeden termin dla wszystkich podatników, oznacza to, że przedsiębiorcy będą musieli zapłacić składkę zdrowotną do 20. dnia każdego miesiąca
- ☐ Składki uproszczone Ustawodawca przewidział możliwość zastosowania stawki składki zdrowotnej wynikającej z przychodów poprzedniego roku podatkowego, jeśli ktoś prowadził działalność gospodarczą opodatkowaną na zasadach ogólnych lub stawką liniową 19%

ULGA DLA KLASY ŚREDNIEJ

inne

- Obowiązek płatnika do uwzględniania ulgi dla klasy średniej już na etapie kalkulacji miesięcznych zaliczek na podatek PIT – art. 32 ust. 2a ustawy o PIT
 - Podatnik może złożyć pisemny wniosek o niepomniejszanie dochodu o kwotę ulgi dla pracowników na podstawie ust. 2a, płatnik nie pomniejsza dochodu najpóźniej od miesiąca następującego po miesiącu, w którym otrzymał wniosek. Wniosek ten składa się odrębnie dla każdego roku podatkowego – art. 32 ust. 2b ustawy o PIT
- ☐ Płatnik przy wyliczeniu kwoty przychodu uwzględnia wyłącznie własne wynagrodzenia (rozliczane przez niego i wypłacane podatnikowi).
 - ☐ Zatem kilku płatników stosować będzie ulgę niezależnie.
 - ☐ Rozwiązaniem jest oświadczenie o niestosowaniu ulgi na etapie zaliczek

ZMIANY POLSKI ŁAD

Kolejność dowolna

1. Kwota wolna – 30.000 zł (wszystkie dochody według skali – inne, powołanie, itp.) i pierwszy próg skali – 120.000 zł
2. Kwota zmniejszająca podatek – 425 zł
3. Uwaga na PIT-2 – do sprawdzenia
4. Stawki ryczału – 12 % i 14%. Ryczałt w skali roku (potem dopłata lub zwrot). Jaka składka, jeśli przychód wynosi 0 zł?
5. Zmiana definicji „wolnego zawodu”
6. Karta tylko dla dotychczasowych, brak możliwości przejścia na kartę i powrotu na kartę

ZMIANY POLSKI ŁAD

Kolejność dowolna

1. Ulga – samotni rodzice Można rozliczać się jako osoba **samotnie wychowująca dziecko** i odliczać od podatku kwotę do 1112,04 zł na jedno **dziecko** (a w przypadku wielu **dzieci** nawet do 2224,08 zł) rocznie tytułem **ulgi** prorodzinnej.– po zmianach: 1500 zł. Nie wyklucza to ulgi prorodzinnej – ta bez zmian (limit 3089 bez zmian)
2. PIT zero dla: seniorów, rodziców 4+ oraz powracających z zagranicy. Limit od przychodu (85.528 plus 30.000), ale uwzględnia się KUP. Także składka zdrowotna wtedy wynosi 0 zł Oświadczenie jest składane pod rygorem odpowiedzialności karnej za złożenie fałszywego oświadczenia i zawiera klauzulę o następującej treści: „Jestem świadomy odpowiedzialności karnej za złożenie fałszywego oświadczenia.”. Klauzula ta zastępuje pouczenie organu o odpowiedzialności karnej za składanie fałszywych oświadczeń
3. Limit transakcji między przedsiębiorcami – 8000 zł
4. Obowiązek zapłaty przez konsumenta na rachunek bankowy
5. Najem prywatny tylko na ryczałcie. Najem w DG – bez zmian
6. Amortyzacja lokali mieszkalnych i praw związanych z lokalami – nie stanowi KUP (2022 czy 2023?) – dotyczy zarówno najmu prywatnego, jak i DG

ZMIANY POLSKI ŁAD

Kolejność dowolna

1. podatek minimalny (art. 24ca ustawy – CIR – SPZOO, SK) – strata z pozostałych źródeł lub niski zysk z pozostałych źródeł. Stawka 10% - podstawa 4% wartości przychodów plus „nadmierne koszty”. 3 lata na odzyskanie, niektóre spółki są wyłączone
2. CIT estoński także dla SK i SKA (niższe progi wejścia, niższa stawka, nakłady inwestycyjne, VAT kwartalny dla mniejszych (4 mln euro)
3. Integracja kas z terminalem (1.07.2021). Ulga na terminal (1000 zł, a bezgotówkowy – 2000 zł za każdy rok)
4. Nowe ulgi lub nowe zasady starych ulg (BplusR, innowacje, prototyp, innowacje, na ekspansję IPO – wejście na giełdę, konsolidacyjna, API, sponsoring działalności kulturalnej, sportowej i naukowej, zabytki)

ZMIANY POLSKI ŁAD

Kolejność dowolna

1. Odsetki zwolnione z PIT jeśli należność główna zwolniona z PIT
2. Wspólne rozliczenie małżonków
3. Ulga rehabilitacyjna – kolejne odliczenia (np. pieluchomajtki i podobne czy najem, a nie tylko zakup sprzętu), 2280 zł
4. Odliczenie od dochodu składki na związki zawodowy
5. Tymczasowe zajęcie – 10.000 zł
6. Możliwość czasowej rezygnacji podatnika zwolnionego przedmiotowo z VAT
7. Rezygnacja z kwoty wolnej, rezygnacja z ulgi dla klasy średniej w trakcie roku
8. Zmiana warunków uzyskiwania przychodów z tytułu wykorzystania samochodów służbowych do celów prywatnych.

ZMIANY POLSKI ŁAD

ciekawostki

1. Zmiana formy opodatkowania na ryczałt i sprzedaż składnika majątku – 3%
2. Zawieszenie DG i sprzedaż składnika majątku – nie ma składki zdrowotnej (art. 81 ust. 2zd)
3. Rok składkowy: styczeń – luty – marzec. Składka za styczeń (płatna w lutym) innych osób, niż SK, jednoosobowa SPZOO i osoby współpracujące – na dotychczasowych zasadach.
4. Umowa o dzieło a składka zdrowotna – nie ma
5. CIT – inny rok, niż kalendarzowy – do końca trwającego roku
6. Można stosować uproszczoną składkę zdrowotną (art. 81 ust. 2h)
7. Terminy na dopłatę składki zdrowotnej i na wniosek o zwrot nadpłaty

ZMIANY POLSKI ŁAD

ciekawostki

1. Młodzi pracownicy do 26 roku życia – art. 83 ust. 2e oraz 2b - Będzie obowiązywała zasada, że płaci się składkę zdrowotną obniżoną do poziomu hipotetycznej zaliczki na PIT, która byłaby należna, gdyby nie zwolnienie z podatku. Od przyszłego roku wszyscy beneficjenci zerowego PIT rozliczający się według skali podatkowej nie zapłacą podatku od przychodów do 115 528 zł (limit przychodów zwolnionych od podatku, wynoszący 85 528 zł plus kwota wolna 30 tys. zł). jeżeli składka na ubezpieczenie zdrowotne obliczona od przychodu osób do 26. roku życia (wolnego od podatku na podstawie art. 21 ust. 1 pkt 148 ustawy o PIT), jest wyższa od zaliczki, którą płatnik obliczyłby, gdyby przychód nie był zwolniony od PIT, to składkę obliczoną za poszczególne miesiące obniża się do wysokości tej kwoty. Od 2022 r. dla obliczania hipotetycznego podatku nadal trzeba będzie stosować zasady obowiązujące do końca 2021 r. (nowy art. 83 ust. 2b ustawy)
2. Właściwość US – na dzień złożenia zeznania rocznego, a nie na dzień 31 grudnia
3. Zwolnione z obowiązku przesyłania ksiąg będą podmioty zwolnione z CIT

ZMIANY POLSKI ŁAD

ciekawostki

- Ukryta dywidenda
- Ulga mieszkaniowa – sprzedaż własnego mieszkania
- Ochrona praw nabytych
- Przepisy przejściowe
- Infolinia 22 765 64 64 pon-pt 8-16 22 765 64 64

DZIĘKUJĘ ZA UWAGĘ

Monika Markisz